
Zápis ze schůze výboru České společnosti entomologické,  
konané 22. října 2022 
 
členové výboru  
přítomni: A. F. Damaška, S. Benedikt, A. Bezděk, J. Hájek, L. Hrůzová, P. Kment, T. Kopecký (náhr.), 
D. Král, J. Rolčík, J. Růžička, L. Sekerka, J. Schneider, D. Sommer, P. Vonička (náhr.) 
omluveni: L. Čížek, P. Heřman, T. Kadlec, J. Šumpich, M. Škorpík (náhr.), V. Vrabec 
 
revizní komise  
přítomni:  
omluveni: O. Sedláček, P. Šípek, P. Kabátek 
 
předsedové poboček a sekcí  
přítomni: S. Benedikt, L. Blažej, Z. Kletečka, T. Kopecký, Š. Zeman 
omluveni: J. Farkač, V. Kubáň, Z. Laštůvka, J. Šťastný, D. Trávníček, L. Tůma, J. Vávra, V. Vrabec 
 
Program: 

1. Kontrola zápisu z minulé schůze (D. Král) 
2. Hospodářská zpráva (L. Sekerka) 
3. Redakční zprávy (J. Růžička, Š. Zeman) 
4. Zpráva knihovníka (P. Kment) 
5. Členské záležitosti (D. Sommer) 
6. Korespondenční záležitosti 

a. Seminář Environmetální kriminality pro Policii ČR (D. Král) 
b. Podpora ukrajinských entomologů (A. F. Damaška) 
c. Žádost u Nadace český literární fond (D. Sommer) 
d. Entomologické vycházky pro širokou veřejnost (L. Hrůzová, D. Sommer, P. Šípek) 
e. Biologická olympiáda (L. Hrůzová) 
f. Hmyz roku 2022 (A. F. Damaška) 
g. Schvalování přihlášek online (D. Sommer) 
h. Trestní oznámení ve věci zničení populace jasoně dymnivkového v oboře Bulhary (D. 

Král, D. Sommer) 
i. Dotace z Programu na podporu projektů ke zlepšení stavu životního prostředí hl. m. 

Prahy (L. Hrůzová, D. Sommer, Š. Zeman) 
j. Nový člen revizní komise (D. Král) 
k. Podpora výstavy Třeboňsko pozemské (O. Sedláček) 
l. Entomologická „rezervace“ ve Vlárském průsmyku pod záštitou ČSE (L. Čížek, O. 

Sedláček) 
m. Změna vedení NP České Švýcarsko (L. Blažej) 
n. Novela druhové ochrany a seznamu ZCHD – jednání s AOPK ČR (D. Král, D. Sommer) 

 
7. Různé  

i. Novela druhové ochrany a seznamu ZCHD – jednání s MŽP (S. Benedikt) 
ii. Vyšetřování ČIŽP ve věci zničení populace jasoně dymnivkového v oboře Bulhary (D. 

Král, D. Sommer) 
 
1) D. Král přivítal přítomné na první schůzi tohoto roku a provedl kontrolu zápisu z minulé schůze. D. 

Sommer konstatoval, že výbor je usnášení schopný (14/3).  



2) L. Sekerka informoval výbor o stavu účtu, který ke dni 20. října činil cca 546 tis. Nicméně i když 
částka vypadá velmi optimisticky, dosud z ní nebyly utraceny žádné „běžné“ náklady, tedy tisk 
časopisů atp. L. Sekerka informoval výbor o dalším zdržení tisku za časopisy a předeslal, že 
v nadcházejícím roce bude tisk opět velmi pravděpodobně ještě dražší. D. Sommer informoval 
výbor, že žádost o dotaci od Rady vědeckých společností navýšil o několik tisíc. Schválení žádosti 
však proběhne až po této schůzi. I případná vyšší dotace však zřejmě nepokryje celý rozdíl ceny za 
tisk. L. Sekerka informoval, že z cca 420 platících členů jich dosud členský příspěvek uhradilo 330. 
Tímto jim děkuje a apeluje na členy, kteří ještě letošní příspěvek neuhradili. 
D. Sommer informoval výbor o dalším zdražení poštovného u České pošty. Při pravidelných 
zásilkách v počtu 300–400 za každý časopis (odesíláno 2x ročně) jde o zvýšení nákladů v řádu 
několika tisíc korun. Navrhl výboru dvě řešení, a) rozesílat poštu členům pouze 1x ročně a/nebo b) 
zkusit nalézt jiného doručovatele. J. Rolčík slíbil, že zjistí finanční možnosti rozeslání přes firmu 
Zásilkovna. 

3) J. Růžička informoval výbor o zpoždění v termínu vydání časopisu Klapalekiana způsobeném 
zejména souběžnou tvorbou dvou čísel. Číslo 1-2 v rozsahu 208 stran je nyní ve fázi redakčních 
korektur a bude připraveno do tiskárny pravděpodobně v průběhu prosince. Číslo 3-4 bude 
monotematické, obsahem bude revidovaný katalog českých nosatců. Vzhledem ke značnému 
rozsahu bude toto číslo pouze černobílé a bude muset být zvolena i nižší gramáž papíru než u 
standardních čísel časopisu. Také dokončení redakčních úprav tohoto čísla je plánováno na 
prosinec 2022. Do čísla 1-2/2023 je dosud již vysázeno 40 stran rukopisů a dalších 70 stran je 
v redakčním procesu.  
Š. Zeman informoval výbor o časopisu Podušťák. Prakticky všechny rukopisy jsou již v redakčním 
procesu a číslo bude dokončeno pravděpodobně v průběhu prosince. Část rukopisů již prošla i 
sazbou. Š. Zeman zajistí registraci časopisu do centrální evidence periodických publikací vedené 
Ministerstvem kultury (i pro časopis Klapalekiana), a také eviduje ISSN. 

4) P. Kment informoval, že počet evidovaných svazků v knihovně mírně stoupá. V současné chvíli je 
v knihovně uloženo více než 28.754 svazků. Dále informoval výbor o kompletním dokončení 
digitalizace časopisů Klapalekiana a Zprávy Československé Společnosti Entomologické. V této 
chvíli je již pouze nutné provést korekci metadat a přidat starší čísla obou časopisů na webové 
stránky ČSE. Toto by měl zajistit J. Růžička. Š. Zeman slíbil, že zjistí, jak by bylo možné vložit 
jednotlivé články také na Google Scholar. 

5) D. Sommer předložil dvanáct nových žádosti o členství v ČSE (Polcar Miroslav, Navrátilová Eva, 
Dluhoš Dušan, Leitgeb Vladimír, Šoltys Vladimír, Pech Antonín, Fremuth Jan, Čepička Ivan, Vais 
Michal, Jansa Petr, Žohová Kateřina, Fialová Kateřina), jmenovaní byli přijati korespondenčně 
plným počtem hlasů (17/0/0).  

6) Korespondenční záležitosti 
a. D. Král informoval výbor o skutečnosti, že plánovaný Seminář Environmetální kriminality 

pro Policii ČR, na kterém měla proběhnout i přednáška D. Krále jako zástupce ČSE ohledně 
problematiky entomologie, byl PČR zrušen a přednáška tedy neproběhla. Náhradní termín 
semináře nebyl dosud stanoven. 

b. A. F. Damaška v únoru navrhl, aby se ČSE zúčastnila podpory Ukrajiny, zejména 
ukrajinských entomologů, která byla koncem tohoto měsíce napadena Ruskou federací. 
Návrh podpory spočíval ve třech bodech: a) dočasná změna loga ČSE přidáním modrého 
pruhu na poklad, aby připomínal ukrajinskou vlajku, b) na webových stránkách a sociálních 
sítích uveřejnit text na podporu Ukrajiny s odsouzením nevyprovokovaného napadaní 
suverénního státu, c) finanční sbírkou na podporu ukrajinských kolegů. Všechny tři návrhy 
výbor schválil korespondenčně (a – 13/4/0; b – 16/1/0; c – 7/10/0). Návrh na schválení 
sbírky, přesto, že byl výborem schválen nakonec realizován nebyl zejména s ohledem na 
skutečnost, že všichni ukrajinští entomologové, se kterými se nám podařilo navázat spojení, 
finanční pomoc odmítli s odkazem na to, že jsou v jejich zemi lidé, kteří by pomoc 
potřebovali výše. Dalším důvodem byla existence jiných veřejných sbírek. 



c. D. Sommer jako výkonný redaktor časopisu Klapalekiana v únoru 2022 opět požádal Nadaci 
český literární fond o podporu na vydání obou čísel časopisu ve výši 20.000 Kč. Na začátku 
října byla tato žádost schválena v plné výši. 

d. L. Hrůzová informovala výbor o průběhu exkurzí za uplynulý rok 2022. Bylo uskutečněno 
22 exkurzí v řadě regionů ČR. Oproti předchozím ročníkům jde opět o nárůst počtu akcí, a to 
velmi významný. Průměrná návštěvnost se opět pohybovala okolo 20 zájemců. Na pořádání 
vycházek se opět podílelo několik členů ČSE jako dobrovolníků a spolupořádajícími 
organizacemi letos byly Agentura ochrany přírody a krajiny ČR, Biologické centrum AV 
ČR, City Nature Challenge Brno, Jihočeské muzeum v Českých Budějovicích, Life České 
středohoří, Moravské zemské muzeum v Brně, Muzeum jihovýchodní Moravy ve Zlíně, 
Muzeum východních Čech v Hradci Králové, Přírodovědecká fakulta Masarykovy 
univerzity, Přírodovědecká fakulta Univerzity Karlovy a ZOO Praha. Všem vedoucím i 
spolupořádajícím institucím velmi děkujeme. Stejně jako v předchozích letech budou 
exkurze shrnuty v popularizačních článcích pro časopis Živa a Podušťák. 
Speciálním případem jsou poté pražské exkurze, které byly v roce 2022 a 2023 finančně 
podpořeny Magistrátem hl. města Prahy (více viz. bod 6.i.). Tímto magistrátu děkujeme. 

e. Výbor na předchozí schůzi rozhodl o reorganizaci oceňování účastníků BiO. Návrh ocenění 
vypracovali L. Hrůzová, D. Sommer a P. Šípek, předběžně jej schválil hospodář ČSE. 
V korespondenčním hlasování se pro návrh vyjádřili členové výboru jednohlasně (17/0/0). 
Dne 28. dubna proběhlo v Hradci Králové předávání cen vítězům celostátního kola 
Biologické olympiády (BiO). Společnost zastupovala L. Hrůzová, která předala účastníkům 
ocenění ČSE v podobě dárkových tašek. Ty obsahovali propagační předměty ČSE 
(magnetka, časopis Podušťák, tuška a propiska s logem ČSE), dále účastníci obdrželi poukaz 
na koupi knih do nakladatelství Academia v následujících hodnotách: 1. místo – 750 Kč, 2. 
místo – 600 Kč, 3. místo – 500 Kč, 4. místo – 350 Kč, 5. místo – 350 Kč. První tři výherci 
obdrželi také žlutá trička s logem ČSE a speciální cenu „věnoval“ pro vítěze předseda ČSE, 
David Král. Na vítěze, jímž se stal Daniel Čičovský, čeká individuální entomologická 
exkurze. Jako začínající entomolog a člen ČSE ji velmi ocenil. 
Stávající organizátoři velmi ocenili změnu oceňování účastníků BiO ze strany ČSE. 
Předběžně s nimi byla podobná forma spolupráce dojednána i na příští rok, navíc nám byla 
slíbena výměnou za takovéto ocenění účastníků bezplatná propagace ČSE v tradiční brožuře 
BiO, která standardně stojí 10.000 Kč. Vzhledem k dřívější formě oceňování účastníků BiO 
v podobě vyššího finančního daru i placené propagace ČSE se tak z pohledu Společnosti 
jedná nejen o zatraktivnění ocenění pro účastníky, ale také o výraznou finanční úsporu. 

f. A. F. Damaška informoval výbor o průběhu kampaně Hmyz roku 2022. Hmyzem roku 2022 
se stal cvrček polní. Do kampaně byla zapojena široká veřejnost, která mohla pomoci 
s mapováním výskytu cvrčka na území ČR. K mapování sloužil projekt iNaturalist, který se 
připojil ke spolupráci s ČSE. Uživatelé této platformy mohli buď pomocí aplikace v mobilní 
telefonu nebo pomocí internetového rozhraní zadávat nálezy cvrčka včetně jeho fotografií. 
Za zprostředkování spolupráce děkujeme zejména Dominiku Vondráčkovi. 
V červnu 2022 také Česká televize odvysílala v rámci pořadu NedejSe! Díl věnovaný přímo 
hmyzu roku 2022. V krátkém videu vystoupili za ČSE Petr Šípek, David Sommer a Daniel 
Čičovský. Za zprostředkování spolupráce děkujeme Vojtěchu Koštířovi. Ten taktéž zajistil 
odvysílání reportáže o problematice lokality Na Plachtě, která proběhla v hlavní relaci 
pořadu Události a její delší verze poté v pořadu Události v regionech. Také zde vystoupili 
zástupci ČSE a byla zmíněna i kampaň Hmyz roku 2022. V neposlední řadě byla kampaň 
zmíněna také v zářijovém díle pořadu NedejSe! s názvem „Hmyz na vymření“. I zde měli 
zástupci ČSE své slovo.  

g. D. Sommer navrhl, aby do budoucna mohly být přihlášky do ČSE schvalovány 
korespondenčně, a nikoliv jako dosud pouze na schůzích výboru ČSE. Zmínil, že počet 
přihlášek v posledních letech stoupá a výbor se schází pouze čtyřikrát ročně, navíc 



nepravidelně. Zájemci o členství tak mnohdy na schválení přihlášky čekají i několik měsíců. 
Schváleno korespondenčně (17/0/0). 

h. Na opakované dotazy na Policii ČR (dále PČR) nám bylo dne 9.5.2022 sděleno, že již 
14.6.2021 bylo vyšetřování předáno České inspekci životního prostředí, oblastní inspektorát 
v Brně. Tato informace byla ČSE údajně sdělena PČR již 7.7.2021 pomocí datové schránky. 
Po revizi datové schránky nebyla žádná zpráva z tohoto data, ani z data jiného, od PČR 
nalezena. V této záležitosti ČSE neinformovala ani ČIŽP, která údajně celou záležitost 
převzala k šetření. V červnu 2022 byla na ČIŽP zaslána žádost o vyjádření k celé záležitosti. 
Po opakovaných urgencích nám bylo v srpnu 2022 sděleno, že oblastní inspektorát ČIŽP 
v Brně neshledal ze strany Lesů ČR (dále LČR) v oboře Bulhary žádné pochybení a 
vyšetřování odložil. Přesto, že zájem odpovědných subjektů (PČR, ČIŽP) tuto záležitost řešit 
je nulový, ČSE zváží další kroky. 
V souběžném řízení, které proti LČR zahájilo na jaře roku 2022 AOPK ČR vyšlo po 
odvolání LČR dne 13.5.2022 rozhodnutí MŽP, které zrušilo řízení z důvodu nedostatečné 
metodiky hodnocení vlivu zvěře na dotčený druh chráněného motýla a vyzvalo AOPK ČR 
k novému projednání a doplnění řízení. 

i. Stejně jako v roce 2021 jsme se opět rozhodli podat žádost o dotaci z Programu na podporu 
projektů ke zlepšení stavu životního prostředí hl. m. Prahy. Z posudků z neúspěšného 
loňského projektu jsme vyvodili důsledky a po zralé úvaze jsme projekt rozdělili na dva 
samostatné projekty, které jsme navíc přepsali tak, abychom vyhověli požadavkům a 
představám hodnotitelů. Za rok 2022 jsme tedy podali projekt „Ze života hmyzu – osvěta 
veřejnosti zaměřená na entomologii“ týkající se zejména osvěty veřejnosti pomocí časopisu 
Podušťák a projekt „Za hmyzem Prahy“ zaměřený na entomologické vycházky pro širokou 
veřejnost. V květnu byl druhý jmenovaný projekt podpořen. Požadovaná částka byla sice 
snížena, nicméně i tak můžeme konstatovat, že v roce 2022 a 2023 budou entomologické 
vycházky pro širokou veřejnost financovány zcela z externího zdroje. Hlavní podíl na 
zkompletování žádostí patří L. Hrůzové, D. Sommerovi a Š. Zemanovi, za což jim výbor 
ČSE děkuje. 

j. Po úmrtí Bořivoje Zbuzka v červenci tohoto roku bylo třeba jmenovat nového člena revizní 
komise. Jelikož v posledních volbách do revizní komise kandidovali pouze tři kandidáti a 
všichni tak byli zvoleni, bylo třeba navrhnout někoho z řad ČSE. Jediným kandidátem se stal 
Petr Kabátek, kterého navrhl David Král. Korespondenčně byla jeho volba schválena 
(16/0/1) a Petr Kabátek se tak stal novým členem revizní komise ČSE. 

k. O. Sedláček požádal v červenci výbor ČSE o podporu plánované výstavy s názvem 
Třeboňsko pozemské. Výstava reagovala na předešlou výstavu Třeboňsko nebeské a 
pokusila se ukázat, že hospodaření v CHKO Třeboňsko není z pohledu přírody ani zdaleka 
tak růžové, jak ukazuje předchozí výstava. Zejména rybniční soustavy jsou nehodným 
hospodařením téměř zcela zničené, což se dotýká i řady druhů hmyzu. Výstava vznikla pod 
hlavičkou organizace Ochrana fauny ČR a ČSE k ní připojila své logo. K výstavě vznikla i 
brožura upozorňující na tristní stav vodních ploch v CHKO Třeboňsko. 

l. L. Čížek a O. Sedláček požádali ČSE o podporu a zaštítění vzniku entomologické 
„rezervace“ ve Vlárském průsmyku. Společně s kolegy vlastní 2,2 ha lesa ve Vlárském 
průsmyku v sousedství s 6,5 ha pozemku ve vlastnictví AOPK ČR. Oba pozemky (celkem 
8,7 ha) jsou součástí CHKO Bílé Karpaty a těsně sousedí s EVL Vlárský průsmyk. Agentura 
je ochotna dát svůj pozemek k dispozici s podmínkou, že věc bude zaštítěna výzkumnou 
nebo odbornou organizací. Vlastnictví pozemků by se nezměnilo a ČSE by ale byla „pouze“ 
formálně správcem území. Cílem je zde obnovit světlý pastevní les a vytvořit refugium pro 
řadu zvláště chráněných, a především ohrožených, druhů živočichů a rostlin vázaných na 
světlé lesy, staré stromy a mrtvé dřevo. V diskusi tuto myšlenku členové výboru jednoznačně 
podpořili, avšak upozornili na fakt, že pokud AOPK ČR na tuto nabídku přistoupí, bude 
třeba za ČSE jasně definovat majetko-právní vztahy a konkrétní pozici ČSE v celém projektu 



v příslušných smlouvách. Schváleno korespondenčně (16/0/1). Oficiální žádost byla AOPK 
ČR odeslána v září. 

m. L. Blažej informoval výbor o změně ve vedení NP České Švýcarsko. Ke dni 1.12.2022 
skončil dosavadní ředitel Ing. P. Benda, Ph.D. a byl nahrazen novým ředitelem Ing. P. 
Křížem. Vzhledem k faktu, že Entomologický klub při Labských pískovcích fungoval dosud 
pod záštitou NP České Švýcarsko, je otázkou, zda tato spolupráce bude zachována i do 
budoucna. V případě rozvázání spolupráce by byla možná alternativa v Muzeu Českolipska. 

n. Problematika novely druhové ochrany a seznamu ZCHD byla předměte druhé schůze výboru 
ČSE konané dne 20.7.2022. V krátkosti lze uvést, že ČSE byla v květnu oslovena AOPK ČR 
s žádostí o oficiální stanovisko k plánované novele. Společnost v oficiálním stanovisku 
konstatovala, že lhůta k vyjádření neodpovídá náročnosti dané problematiky, a že tedy není 
možné se v tak krátkém časovém úseku vyjádřit. Zároveň upozornila na naprostou absenci 
odborné diskuse ohledně plánované novely. Společně se stanoviskem zaslala ČSE na AOPK 
ČR také právní stanovisko, které za ČSE vypracoval JUDr. Richard Pokorný. Schváleno 
korespondenčně (15/0/2). Kromě ČSE vypracovali k novele stanoviska také Česká 
společnost pro ekologii, Česká arachnologická společnost, Česká herpetologická společnost, 
Česká ornitologická společnost a spolek Čmeláci PLUS. Jejich stanoviska byla v podobném 
duchu jako naše. 
V červenci na toto navazovali dvě schůze uskutečněné mezi zástupci AOPK ČR a zástupci 
ČSE, které jsou podrobně popsány v zápisu ze schůze výboru ČSE ze dne 20.7.2022 a jeho 
přílohách. 
Na schůzce se zástupci ČSE a AOPK ČR konané dne 25.7.2022 (kompletní zápis schůzky 
viz příloha I. zápisu schůze výboru ČSE ze dne 20.7.2022) bylo dojednáno, že ČSE zašle 
další připomínky k novele a seznamu druhů. Právní hledisko opět zpracoval JUDr. Richard 
Pokorný. V rámci tohoto postupu bylo se zástupci AOPK ČR několikrát komunikována jak 
novela, tak seznam ZCHD a veškeré připomínky ze strany ČSE byly obsáhle projednány. 
V rámci výboru na toto téma proběhla obsáhlá diskuse. 
Dne 5.9. 2022 svolala AOPK ČR schůzku zástupců odborných spolků a společností 
k projednání a vypořádání připomínek k návrhu novely zvláštní druhové ochrany. Za ČSE se 
schůzky zúčastnil J. Hájek a D. Sommer. Kompletní zápis ze schůzky viz Příloha I. tohoto 
zápisu ze schůze výboru. 
Na zmíněné schůzce bylo sjednáno (viz zápis), že zástupci spolků a společnosti zašlou 
zástupců AOPK ČR konkrétní příklady (modelové situace), aby AOPK ČR mohla 
demonstrovat, jak nová podoba vyhlášky bude konkrétní problémy v ochraně přírody řešit. 
De 12.10.2022 bylo odborným spolkům a společnostem zasláno vypořádání se 
s modelovými situacemi. Lze konstatovat, že pokud bude novela schválena v aktuálně 
navržené podobě, ve většině modelových příkladů, které byly AOPK ČR předloženy, bude 
mnohem lépe reagovat na tyto konkrétní situace. Jedná se tak jistě o krok správným směrem, 
i když novela neřeší všechny problémy, na které jednotlivé spolky a společnosti včetně ČSE 
upozorňovali. Lze však očekávat, že ve svém důsledku by schválená novela byla 
významným posunem ve vztahu k entomologii. 
 

7) Různé 
i. S. Benedikt konstatoval, že současná podoba navržené novelizace byla vytvořena nad naše 

očekávání a prakticky veškeré naše připomínky byly AOPK ČR přijaty a zapracována (více 
viz bod 6.n.). Přesto jsou zde ještě věci, které vyžadují dopracování, a to zejména nutná 
novela trestního zákona, která by vhodně navazovala na navrženou novelizaci druhové 
ochrany. V současné chvíli je úprava připravována na postoupení MŽP a AOPK ČR tedy již 
další připomínky nepřijímá. Jedinou možností je další diskuse přímo s MŽP. Výbor ČSE 
ukládá S. Benediktovi, aby se ve spolupráci s JUDr. Richardem Pokorným pokusili s MŽP 
navázat komunikaci a přinejmenším sledovali další průběh a postup navržené novely. 
Hlasování (14/0/0). 



ii. D. Král a D. Sommer informovali výbor o průběhu trestního oznámení ve věci zničení 
populace jasoně dymnivkového v oboře Bulhary v bodě 6.h. tohoto zápisu. Lze konstatovat, 
že celá záležitost skončila fiaskem, jelikož ani jedna ze zainteresovaných organizací (PČR, 
ČIŽP) neprojevila nejmenší zájem o zjištění skutečností vedoucích ke zničení populace 
jasoňů ani o dopadení viníka. D. Král a D. Sommer konstatovali, že jedinou šancí je 
„odvolání“ se k nadřízenému orgánu ČIŽP, jelikož oblastní inspektorát v Brně selhal. Výbor 
ČSE ukládá D. Královi a D. Sommerovi učinit další kroky v této věci. 

 
 
Čtvrtá schůze výboru v roce 2022 se uskuteční v prosinci. 
 
Zapsal: D. Sommer  
Verifikoval: D. Král 
 


